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۱۹۷ فوتی و ۱۰۶۴۴ ابتلای جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشــت، طی شــبانه روز گذشته ۱۰هزار و 
۶۴۴ بیمار جدید کووید ۱۹ در کشــور شناسایی شدند ومتاسفانه ۱۹۷ بیمار نیز 
جان خود را به دلیل این بیماری از دســت دادند.به گزارش ایســنا و بنابر اعلام 
روابط عمومی وزارت بهداشــت، از روز ۴  آبان تا روز ۵ آبان ۱۴۰۰ و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۰ هزار و ۶۴۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور شناسایی شد که یک هزار و ۴۶۲ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشور به ۵ میلیون و ۸۸۸ هزار و ۱۰۰ نفر رسید.متاسفانه در طول 
۲۴ ســاعت ، ۱۹۷ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری به ۱۲۵ هزار و ۷۱۶ نفر رسید.خوشبختانه تا روز ۵ آبان، ۵ 
میلیون ۴۵۵ هزار و ۳۲۹ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص 
شده اند.۴ هزار و ۱۲۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۵ آبان، ۳۵ میلیون و ۷۹ هزار 
و ۳۳۹ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.در حال حاضر ۲۲ 
شهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۲۸ شهر در وضعیت نارنجی، ۲۱۵ شهر در وضعیت 
زرد و ۸۳ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.همچنین بنابر اعلام روابط عمومی وزارت 
بهداشت، در یک شــبانه روز، یک میلیون و ۵۶ هزار و ۶۴۵ دُز واکسن کرونا در 
کشور تزریق شد.به گزارش ایسنا و بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت، تا روز ۵ آبان، ۵۱ میلیون و ۷۳۸ هزار و ۵۷۸ نفر دُز اول، ۳۱ 
میلیون و ۷۱۸ هزار و ۷۷۵ نفر دُز دوم و ۷۲ هزار و ۵۶۳ نفر، دُز ســوم واکســن 
کرونا را تزریق کرده اند.مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۸۳ میلیون 

و ۵۲۹ هزار و ۹۱۶ دُز رسید.

بهبودی حال عمومی جامعه در گرو اصلاح  
حال آموزش و پرورش

مســئول قرارگاه معلمــان جهادی و دبیــر جمعیت فراگیــر معلمان ایران 
اسلامی گفت: در دیدار جمعی از دغدغه مندان حوزه تعلیم وتربیت و عضو شورای 
مرکزی قرارگاه با ریاســت مجلس، ایشان اظهار داشتند،«آموزش و پرورش باید 
اولویت اول مجلس انقلابی و دولت مردمی باشــد اگر ما فقط یک دهه آموزش و 
پرورش را اولویت اول دولت و مجلس قرار دهیم بســیاری از مسائل ، مشکلات 
و چالش های آموزش و پرورش برای همیشــه حل خواهد شد«. داوود روستایی 
ادامه داد: سال هاســت دولت ها می آینــد و می روند اما معلمان و موضوع تربیت 
فرزندان ایران عزیز اولویت اول مسئولان کشور نیست ،  تاکنون جز مقام معظم 
رهبری مدظله العالی که در همه ســال های گذشــته حکیمانه و دغدغه مند،  
مسائل حوزه تعلیم و تربیت را رصد کرده و رهنمود ارائه فرمودند، سایر مسئولان 
توجه لازم و شایسته ای  نسبت به آموزش و پرورش نداشته اند ، هرچند زحمات 
و تلاش های خالصانه فراوانی انجام شده که باید قدر شناس آنان باشیم . داوود 
روستایی ادامه داد: حال عمومی جامعه در کنار اصلاح وضعیت اقتصاد و معیشت 
مردم ،  با اصلاح  حال آموزش و پرورش رو به بهبودی خواهد رفت . معلمان رکن 
رکین تولید سرمایه فرهنگی و تربیت نیروی انسانی در جامعه هستند نباید، آنها 
را در لابه لای مشــکلات اقتصادی و فشارهای سرسام آور تنها گذاشت ، به لطف 
خدا با پیشنهاد دولت و حمایت قاطع مجلس انقلابی طرح رتبه بندی معلمان به 
تصویب رسید و در خصو ص منزلت و معیشت معلمان یک گام اساسی برداشته 
شــد ، امیدواریم به زودی شاهد عملیاتی شدن آن باشیم.داوود روستایی ضمن 
درخواست از ریاست محترم جمهور برای معرفی یک وزیر انقلابی و با نشاط برای 
این وزارتخانه گفت: انتخاب وزیر حق رئیس جمهور محترم می باشد و ما به نگاه 
بلند ایشــان معتقدیم و از صمیم دل برای این سرباز ولایت و خادم ملت آرزوی 
موفقیت می نماییم . بر اساس تعالیم دینی  تربیت از شئون ولی فقیه است ، حتی 
اشــخاصی مثل افلاطون که بیش از ۲۵۰۰ سال پیش در حوزه تعلیم و تربیت 
اظهارنظر می نموده می گوید: تربیت از وظایف حاکم حکیم است.به عنوان نماینده 
ای از جریان انقلابی حوزه تعلیم و تربیت ؛ از ریاست محترم جمهور انتظار داریم 
فردی را انتخاب کند که به نمایندگی از ولی فقیه و ریاســت محترم جمهوری 
بتواند بار این مســئولیت ســنگین را به دوش بکشد ، آموزش و پرورش که یک 
ابرسیستم پیچیده است به یک ابر مدیر انقلابی نیاز دارد ،  اینکه چه کسی بتواند 
اعتماد ریاســت محترم جمهور را برای این مسئولیت مهم جلب کند ،  موضوع 
ثانویه است ولی مهم تر  از آن این است که آیت ا... دکتر رئیسی شخصیتی با این 
تــراز را انتخاب کنند و مجلس انقلابی نیز با این نگاه از وزیر قدرتمند آموزش و 
پرورش حمایت همه جانبه نماید . روستایی در پایان تاکید کرد: اگر می خواهیم 
آموزش و پرورش اولویت اول کشــور باشد ، باید وزیر آموزش و پرورش نفر دوم 

یا سوم کابینه باشد.

خدمات رسانی خودروهای سیار سوخت  در منطقه2 
همزمان با اختلال شبکه سوخت

خودروهای ســیار ســوخت  مســتقر درمنطقه۲ همزمان با اختلال شبکه 
سوخت،بخشــی از نیازهــای شــهروندان را تامیــن کرد.بــه گــزارش روابط 
عمومی شهرداری منطقه۲، مهدی صالحی،شهردار منطقه ۲ با اعلام این خبرگفت: 
به دنبال هوشــمند سازی خدمات شــهری در منطقه و همچنین تامین کمبود 
سرانه های نازل ســوخت ، فعالیت خودروهای سیار سوخت  از بهمن ماه ۹۶در 
منطقه ۲ آغاز شده است.وی افزود: مکان استقرار این خودروها  با هماهنگی پلیس 
راهور،آتش نشانی و شهرداری منطقه ۲ جانمایی  و فعالیت رسمی آنها آغاز شد که 
در شــرایط عادی ۳۲ دستگاه سوخت به خدمات رسانی می پرداختند. وی افزود: 
همزمان با اختلال در شبکه سوخت  با هماهنگی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی تعداد خودروهای ســیار ســوخت به ۴۵ دستگاه افزایش یافت و با سوخت 

رسانی به موقع با تو و بخشی از  نیاز شهروندان  تهرانی را تامین کرد.

آغاز عملیات احداث کنارگذر عوارضی تهران قم
شهردار منطقه ۱۹ از آغاز عملیات احداث کنارگذر عوارضی تهران قم با هدف 
تسهیل در تردد اتوبوس های مسافربری بین شهری و روان سازی ترافیک خبر 
داد.به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۱۹، علی توکلی در تکمیل این 
خبــر گفت: عملیات احداث این کنارگذر که علاوه بر آثار مثبت ترافیکی، زمینه 
دسترســی به نمایشگاه شــهر آفتاب را نیز فراهم می کند، در مساحت حدودی 
۱۶۰۰۰ متر مربع پس از خاکبرداری، زیرسازی و تثبیت بستر با آهک در مرحله 
اجرا بتن  RCC)بتن غلتکی( قرار گرفته اســت.به گفته این مســئول عملیات 
بهســازی مسیر ترددی خودروها جنب عوارضی قم نیز در قالب اجرای عملیات 

تراش و روکش آسفالت به اتمام رسید.

ارائه خدمات شبانه روزی در مدد سرای خاوران 
جنوب شرق تهران

مددسرای خاوران همزمان با فصل پاییز و برودت هوا، با رعایت تمامی شیوه نامه 
های بهداشتی خدمات ۲۴ ساعته ارائه می کند.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۱۵، علیرضا جعفری سرپرست شهرداری منطقه با اعلام این خبر گفت: 
شهروندان در صورت مشاهده افراد بی خانمان، می توانند مراتب را به سامانه ۱۳۷ 
اطلاع دهند تا با حضور مددکاران شهرداري تهران نسبت به انتقال این افراد به 
گرمخانه ها اقدام شــود.او با اشــاره به اینکه  زمان پذیرش مددسرای خاوران از 
ســاعت ۱۷ تا ۳ بامداد می باشد و هر مددجو تا هر زمان که بخواهد می تواند در 
این مرکز بماند، افزود: مددســرا در شب های عادی میزبان ۲۵۰ نفر است ولی 
با توجه به کاهش دما در شبهای گذشته ۵۰۰ نفر در این مددسرا پذیرش شده 
اند.جعفری به اقدامات پیشــگیرانه در مقابله با شــیوع کرونا اشاره کرد و گفت: 
غربالگری مددجویان و توزیع ماســک بین آنها پیش از ورود به گرمخانه و نصب 
مواد ضدعفونی کننده در فواصل مناسب خوابگاه به منظور استفاده آنها از جمله 
این اقدامات اســت.او اضافه کرد: در صورت مشــکوک بودن فرد آزمایش های 

تکمیلی تر با هدف کنترل به موقع بیماری انجام می شود.

۱2۳۰۰ مرگ به دلیل مسمومیت طی ۱۸ ماه گذشته
رئیس گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رســانی فرآورده های ســلامت 
سازمان غذا و دارو با بیان اینکه داروهای آرامبخش، مسکن های مخدر و غیرمخدر 
در رتبه اول تا ســوم مســمومیت های دارویی قرار دارند، گفت: بر اســاس اعلام 
سازمان پزشکی قانونی، بیش از ۸۴۰۰ نفر در سال گذشته و نزدیک به ۳۹۰۰ نفر 
در نیمه نخست امسال، جان خود را بر اثر انواع مسمومیت از دست داده اند.دکتر 
یســنا به منش در گفت وگو با ایسنا، گفت: اغلب مسمومیت های مراجعه شده به 
بیمارستان های کشور مسمومیت دارویی هستند. میزان شیوع مسمومیت دارویی 
در شهرها و بیمارســتان های مختلف، متفاوت است؛ اما به صورت میانگین، ۴۰ 

درصد از مسمومیت های مراجعه شده به بیمارستان ها ناشی از دارو است.

ویژه

فرمانده عملیات مقابله با کرونا در کلانشهر 
تهــران با بیان اینکه مطالعات نشــان می دهد 
اجــرا یا لغو طــرح ترافیک تاثیری بر شــیوع 
کرونا نداشــته اســت، گفت: بنابراین هدف از 
تغییر طرح ترافیک، کاهــش بار و ازدحام در 
ناوگان حمل و نقل عمومی اســت و در جلسه 
دیروز این موضوع بررسی شد و احتمال تغییر 
ســاعت فعلی طرح ترافیک و حتی بازگشــت 
آن به ســاعت قبلی وجود دارد.دکتر علیرضا 
زالی در حاشــیه حضور در مقــر یگان ویژه و 
افتتاح فاز دوم واکسیناســیون ســیار کرونا از 
سوی یگان های ویژه ناجا، به ایسنا اظهار کرد: 
خوشبختانه یگان های ویژه ظرفیت خوبی برای 
مشــارکت در طرح واکسیناســیون سراسری 
کرونا داشــته و نه تنها در ایــن مورد بلکه از 
همان روزهای نخســت شیوع کرونا، این یگان 
از اولین نیروهایی بود که به صورت خودجوش 
و داوطلبانه برای مقابله با این ویروس پیشگام 
شــد.وی با اشــاره به آخرین وضعیت اجرای 
منــع تردد شــبانه و اینکه علیرغــم مخالفت 
دســتگاه های مختلــف از جملــه پلیــس و 
شــهرداری با تداوم اجرای این طرح، چرا این 
طرح هنوز لغو نشده است، گفت: در خصوص 
منع تردد شــبانه ما کارگروهی را در ســتاد 
مقابله با کرونا در استان تهران ایجاد کردیم که 
میزان اثربخشی این طرح را مورد بررسی قرار 
دهند. آنچه که ما براساس اقدامات کارشناسی 
بــه آن دســت یافتیم حاکی از آن اســت که 
در تهران اعمال محدودیت منع تردد شــبانه 
اثربخشــی چندانی در کنتــرل بیماری کرونا 
نداشــته است، لذا پیشــنهاد ما لغو طرح منع 
تردد شبانه بود.وی ادامه داد: ما این موضوع را 
در ســتاد ملی مقابله با کرونا در استان تهران، 
استانداری و... مطرح کردیم و پیشنهاد آن نیز 
به ســتاد ملی مقابله با کرونا داده شده است.

فرمانده ستاد مقابله با کرونا در کلانشهر تهران 
درباره اینکه چرا این طرح تاکنون لغو نشــده 
اســت، اظهار کرد: حتما می دانید که ســتاد 
ملی مقابله با کرونا طرح منع تردد شــبانه را 
مصوب کرده اســت؛ بنابراین ادامه اجرا یا لغو 
آن نیز بر عهده ستاد ملی مقابله با کرونا است. 
از این رو اگر بنا به لغو این طرح باشــد ستاد 
ملی مقابله بــا کرونا باید دربــاره آن تصمیم 
نهایــی را بگیرد.زالی دربــاره اظهارنظر پلیس 
پیرامون ترافیک پایتخت و ارتباط نحوه فعلی 
اجرای طــرح ترافیک بر آن نیــز اظهار کرد: 
درباره طرح ترافیــک و نحوه اجرای آن دیروز 
جلســه ای با حضور مسئولان شهرداری تهران 
و دســتگاه های مختلف برگزار شده و در این 

خصوص اظهارنظر می شــود.وی ادامه داد: در 
زمینه تأثیر طرح ترافیک بر شیوع کرونا نیز ما 
دو فاز مطالعاتی و پژوهشــی را در حوزه شهر 
تهران انجام دادیم که نتایج آن نشان می دهد 
کــه لغو طــرح ترافیک و به طــور کلی طرح 
ترافیک تأثیری بر شــیوع کرونا نداشته است.

زالــی درباره افرادی که واکسیناســیون کرونا 
را در شــهر تهران انجام نداده اند نیز به ایسنا 
گفت: خوشــبختانه در تهران مشارکت خیلی 
خوبی برای تزریق واکســن انجام شده و طبق 
آخریــن آمارهای ما ۷۸ درصد مردم تهران دز 
اول واکســن کرونا را دریافت کردند. همچنین 
میزان تزریق دوز دوم کرونا نیز در حال نزدیک 
شــدن به ۵۰ درصد اســت و ما امیدواریم که 
دیگر افراد باقی مانده نیز هر چه ســریع تر دز 
اول واکســن خود را تزریــق کنند.زالی ادامه 
داد: در مورد افراد بالای ۶۰ سال خوشبختانه 
پوشش خوبی در زمینه واکسیناسیون داشتیم 
و در مورد افراد بالای ۷۰ ســال نیز بالغ بر ۹۳ 
درصد از شــهروندان به پایگاه ها مراجعه کرده 
و واکســن خود را دریافت کرده اند.به گزارش 
ایســنا، زالی همچنین در مراسم آغاز بکار فاز 
دوم طرح واکسیناســیون سیار کرونا  از سوی 
یگان های ویژه اظهار کرد: دیروز شاهد افتتاح 
یک طرح جهادی و خودجوشی دیگر از سوی 
یگان های ویژه در عرصه مقابله با کرونا بودیم 
و دیدیــم که خدمات نوین دیگری از ســوی 
مجموعه فاخر یگان های ویژه در حوزه سلامت 
ارائه شــد.وی با توصیف خدمات یگان ویژه به 
عنوان خدماتی عملیاتی و میدانی اظهار کرد: 

شــاید امروز این موضوع که ضدعفونی معابر 
اثربخشــی چندانی ندارد اثبات شــده اما در 
روزهای نخست یگان ویژه با حضور خود برای 
ضد عفونی کردن معابر و فضاهای عمومی یک 
امیدبخشــی برای مردم ایجاد کــرد. در واقع 
حضور میدانی یگان های ویژه امید مردم برای 
مقابله با کرونا را افزایش داد که این امر ناشی 
از نگاه مسئولانه و مسئولیت پذیری اجتماعی 
این نیرو است.زالی درباره واکسیناسیون سیار 
کرونا نیز اظهار کرد: طرحی که یگان ویژه در 
آن مشــارکت کرده طرح مهمی است که ما در 
آن فعالانه به ســمت افــراد دارای ناتوانی یا 
بیماری رفته و واکسن به آنان تزریق می شود. 
ایــن موضوع قطعــا در کاهش شــیوع کرونا 

تاثیرگذار خواهد بود.
۲ پیشنهاد شهرداری تهران

 درباره طرح ترافیک
معاون حمل و نقل و ترافیک در این باره که 
آیا شــهرداری تهران خواهان حذف ممنوعیت 
تردد شــبانه در تهران اســت؟ گفــت: ما در 
معاونــت فکر می کنیم، ممنوعیت شــبانه اثر 
چندانی نداشــته، اما باید در این زمینه بحث 
شود.مجتبی شــفیعی در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه از زمان شــیوع کرونا تاکنون اولین 
بار است که ترافیک اینگونه جهش یافته است، 
گفــت: متخصصــان دلایل مختلفــی را برای 
وضعیت ترافیک این روزهای تهران برشمردند 
و رفــع برخــی از محدودیت هــای کرونایی، 
واکسیناسیون گسترده که ترس مردم از رفت 
و آمدهــا را کاهش داده و فعال شــدن برخی 

کاربری ها از جمله دلایل افزایش ترافیک است.
وی با بیان اینکــه در اجرای محدودیت طرح 
ترافیک، ایجاد محدودیت ازساعت ۸:۳۰ تا ۱۶ 
تأثیری روی پیک ترافیک ندارد، افزود: چراکه 
پیک صبحگاهــی از۶:۳۰ تا۸:۳۰ و عصرگاهی 
بعد از ۱۶:۳۰ اســت و محدودیت شــبانه نیز 
برخی از ترددها را بــه طول روز منتقل کرده 
و باعث این شرایط شده است.شفیعی با اشاره 
به برگزاری جلســه شــورای ترافیک در مورد 
پیشنهادات افزود: چند ســناریو مطرح است 
که یک پیشنهاد این است که شرایط ترافیکی 
به حالــت قبل برگردد و یک پیشــنهاد دیگر 
هم برگشت پلکانی به شــرایط قبل است که 
باید تصمیم گیری شــود.وی ادامه داد: دقت 
داشته باشــید که وقتی محدودیت می گذاریم 
ممکن است بخشــی از سفرها به حمل و نقل 
عمومی بیاید و نظر متولیان ســلامت، شــیوع 
همه گیــری در بیماری باشــد و نظر متفاوتی 
داشته باشند.شفیعی در مورد ممنوعیت تردد 
شــبانه نیز به ایســنا گفت: محدودیت شبانه 
بیشــتر نظر متولیان حوزه بهداشــت بوده و 
معتقد بودند که ســفرهای شبانه به علت شب 
نشینی های فامیلی و... است، اما جدیدا دیدیم 
که دکتر زالی مصاحبه داشتند و اعلام کردند 
که این ممنوعیت اثر نداشــته است که برآورد 
می شــود در ســتاد کرونا این ممنوعیت لغو 

می شود.
تغییر ساعت طرح ترافیک تهران 

در گروی وضعیت کرونا
اســتاندار تهران از احتمال تغییر در ساعت 

اجرای طــرح ترافیــک پایتخــت در صورت 
کاهش نگرانی ها از شــیوع کرونــا خبر داد.به 
گزارش ایســنا، از زمان شیوع کرونا در کشور، 
ســاعت و نحوه اجرای طرح ترافیک در تهران 
نیز مورد توجه قرار گرفته و ســرانجام پس از 
کش و قوس های فراوان و لغو و اجرای دوباره 
طرح، تصمیم بر آن شد تا ساعات اجرای طرح 
ترافیــک در تهران کاهش پیــدا کند و با آغاز 
در ســاعت ۸:۳۰ در ساعت ۱۶ به پایان برسد.

حالا در شــرایطی که دورکاری ها لغو شــده و 
بازگشایی حضوری مدارس و دانشگاه ها نیز به 
تدریج در حال اجراست، ترافیک و آلودگی هوا 
بــه یکی از اولویت هــا و دغدغه های جدی در 
شهر تهران بدل شده و این نگرانی وجود دارد 
که با عادی شــدن فعالیت ها، آلودگی هوا در 
شــهر تهران به وضعیت هشدار برسد.وضعیت 
ترافیــک هم از ابتــدای مهرماه بــه وضعیت 
هشدار رســیده و حتی پلیس و شورای شهر 
تهران نیز نســبت به این موضوع ورود کردند. 
در این شرایط این مساله وجود دارد که تکلیف 
اجرای طــرح ترافیک در تهران چگونه خواهد 
بود و آیا در شــرایطی که همه چیز به حالت 
عادی بازگشــته، ســاعت و نحوه اجرای طرح 
ترافیــک نیز به ســاعات قبلــی و عادی خود 
بازخواهد گشت یا خیر؟ موضوعی که استاندار 
تهران به آن پاسخ داده است.محسن منصوری 
در گفت وگو با ایســنا، در مــورد تغییر طرح 
ترافیــک و کاهش آلودگی هوا و بازگشــت به 
ســاعت قبل گفت:  موضوع طرح ترافیک صرفا 
تابع آلودگی هوا نیست و مولفه های دیگری از 
جمله کرونا هم در آن دخیل اســت. تغییر در 
ساعت این طرح نیز در پی تغییر ساعات کاری 
و ملاحظات دیگر اعمال شده بود. وی با تاکید 
بر اینکــه در حال حاضر نیز بــرای تغییر در 
ســاعت و نحوه اجرای طرح ترافیک نباید تک 
مؤلفه ای تصمیم گرفت، تصریح کرد:  ابتدا باید 
میزان کاهش کرونا را بررسی کنیم و سپس در 
این مورد تصمیم گیری شــود. استاندار تهران 
ادامه داد: اخیرا نیز در این مورد در ستاد ملی 
مقابله با کرونا بحث شد؛ اما تمصمیمی گرفته 
نشــد و باید دید که در آینده چه تصمیمی در 
مورد آن اتخاذ خواهد شــد. منصوری در مورد 
اینکــه آیا بــا کاهش نگرانی از کرونا ســاعت 
اجرای طرح ترافیک نیــز به حالت اولیه خود 
بازخواهد گشــت؟ به ایســنا گفت: اگر مؤلفه 
کرونا در تصمیم گیــری درباره طرح ترافیک 
حذف شــده و نگرانی در مورد آن کاهش پیدا 
کند با تصمیم ستادملی مقابله با کرونا امکان 

تجدید نظر در این خصوص وجود دارد.

فرمانده عملیات مقابله با کرونا در تهران اعلام کرد

احتمال افزایش ساعت طرح ترافیک تهران

رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور:

سالانه به اندازه یک سد امیرکبیر فرسایش خاک داریم

دولت برنامه ای برای خروج از»کنوانسیون حقوق کودک« ندارد

رشته بزهکاری اطفال داریم اما حقوق کودک نه

و  مراتــع  جنگل هــا،  ســازمان  رئیــس 
آبخیزداری کشور ضمن اشاره به اینکه کشور 
در بحران جدی فرســایش بادی و آبی است،  
گفت: ســالانه بیش از ۱۵.۴ تــن در هکتار 
فرسایش آبی در کشــور اتفاق می افتد که با 
حجم ســد امیرکبیر برابــری می کند. بدین 
معنا که ســالانه به اندازه یک ســد امیرکبیر 
رسوب وارد سدها می شود. ایجاد مرکز پایش 
مخاطرات منابــع طبیعی می تواند با مدیریت 
ســه عامل آب، خاک و پوشش گیاهی تاثیر 
شــگرفی بــر مدیریت منابع طبیعی کشــور 
داشته باشــد.به گزارش ایسنا مسعود منصور 
در مراسم افتتاح مرکز مانیتورینگ و هشدار 
مخاطرات منابع طبیعی که دیروز در سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری برگزار شــد، با 
تاکید بر چالش هــای متعددی که گریبانگیر 
محیط زیست است خاطرنشان کرد: تهدیدات 
زیادی متوجه منابع طبیعی است. چالش هایی 
مانند تغییر اقلیم، حریق، آفات، فرسایش آبی 
و فرســایش بادی از اصلی ترین مشکلات ما 
هســتند.وی ادامه داد: میزان فرســایش آبی 
ما ســالانه بیش از ۱۵.۴ تن در هکتار و این 
چالشــی اســت که متوجه خاک غنی کشور 
به عنوان  ماســت همچنین رسوب ســیلاب 
مشکلی که ســبب پر شــدن مخازن سدها 

می شود، قابل چشم پوشــی نیست. عملیات 
آبخیزداری می تواند بــا مهار ۹ تن در هکتار 
از این آســیب ، کمک شایانی به جلوگیری از 
فرســایش آبی و خاکی کند. لذا ایجاد مرکز 
پایــش مخاطرات منابع طبیعــی می تواند با 
مدیریت ســه عامــل آب، خاک و پوشــش 
گیاهی تاثیر شگرفی بر مدیریت منابع طبیعی 
کشور داشته باشــد.منصور همچنین با اشاره 
به واحدهای زیرمجموعه ســازمان جنگل ها 
خاطرنشــان کرد: ما هم اکنــون ۳۳ اداره و 
زیرمجموعه خود  واحــد شهرســتانی   ۴۲۰
داریم البته این زیرشــاخه ها در شهرستان ها  
 بــا نــام اداره منابــع طبیعــی و آبخیزداری

 شناخته می شود.
رضــا بیانی - مدیرکل دفتر مهندســی و 
مطالعات ســازمان جنگل هــا - در ادامه این 
برنامه با اشــاره به اقداماتی که در سال های 
گذشته با همکاری سازمان پدافند غیر عامل 
انجام شده است، گفت: در دهه ۹۰ دو یا سه 
تفاهمنامه با ســازمان پدافند غیر عامل امضا 
شد. تا آن زمان بیشتر کارها به صورت آنالوگ 
انجام می شد اما پس از امضای این تفاهمنامه 
دورنمایی توســط ســازمان پدافند غیرعامل 
برای ایجاد سیستم ژئوپورتال به وجود آمد تا 
مخاطراتی مانند سیل و زمین لرزه را بر اساس 

لایه های اطلاعاتی که در ســازمان جنگل ها 
وجود داشت،رصد کنیم.وی افزود: اجرای این 
طرح سبب شد ما در سال ۹۵ حدود ۱۰۰ لایه 
ملی را در ژئوپورتال خود بارگذاری و به صورت 
ژئودیتابیس ذخیره کنیم. ما اولین ســازمانی 
بودیم که توانسته ایم این اقدام را با همکاری 
سازمان پدافند غیرعامل انجام دهیم.مدیرکل 
دفتر مهندسی و مطالعات سازمان جنگل ها با 
تاکید بر اهمیت خزانه ژنی کشــور گفت: در 
حال حاضر پنج لایه رویشی به همراه ۸۰۰۰ 
گونه گیاهی در کشور ما وجود دارد.تک تک 
این گونه ها بخشــی از بانک ژنی ما هســتند 
که در کشــورها و حتی غاره های دیگر نظیر 
اروپا وجود ندارند. در راستای حفاظت از این 
خزانه ژنی، مرکز بذر ما در شهر آمل تاسیس 
شده است و توانســته ایم ژنوم گیاهانی مانند 
خرمندی، انجیلی و سرخدار را ذخیره کنیم.
بیانی ادامه داد: این طرح برای ۱۹۲ نهالستان 
در یک عرض و طــول جغرافیایی منحصر به 
فرد انجام شد و سعی کردیم که خزانه ژنی هر 
نهالســتان با توجه به ویژگی های به خصوص 
همان منطقه تهیه شــود و بتوانیم در صورت 
ایجــاد خطر برای این گونه هــای در معرض 
انقــراض، آن ها را بازتولید کنیــم البته برای 
توسعه این طرح نیازمند حمایت های فیزیکی 

و معنوی نهادهای مسئول هستیم.
مژگان احســانی - سرپرست دفتر فناوری 
اطلاعات ســازمان جنگل هــا - نیز در بخش 
دیگری از این برنامه با اشاره به پیشرفت های 
قابل توجهی که در ســامانه های هوشــمند 
صورت گرفته اســت، گفت: ما در زمینه نرم 
افزار و ســامانه های تخصصی توســعه خوبی 
داشته  و توانســته ایم ســامانه هایی با هدف 
تســهیل در خدمت رســانی به ارباب رجوع 
طراحــی کنیم. ایجــاد ســامانه هایی مانند 
سامانه جامع پاســخگویی به استعلامات )که 
به صــورت یکپارچه در کل کشــور فعالیت 
می کند(، ســامانه جامع حدنــگاری و اراضی 
و بــه خصوص ســامانه اتوماســیون ملی که 
در حال راه اندازی اســت از مهم ترین طرح 
هایی هســتند که اجرا کرده ایم البته به بلوغ 
رسیدن این طرح ها نیازمند منابع قدرتمندی 

است که بتواند از داده های ما در برابر خطرات 
متعدد نظیر حملات سایبری محافظت کند. 
بیشتر ســامانه های مهم ما از بستر اینترنت 
به »بســتر امن وی پی ان« منتقل شده است 
و ســیمکارت ای پی ان در اختیار افراد مورد 
نظر ما قرار گرفته اســت البته زیرساخت های 
نیازمند سخت افزار قدرتمندتری  ما همچنان 
است.وی موضوع پدافند غیرعامل را موضوعی 
غیرقابل چشم پوشــی خواند و ادامه داد: در 
رابطه با پدافند غیرعامل که از اهمیت بالایی 
برخوردار است، سه موضوع مطرح است؛ مورد 
اول استانداردســازی اســت که امری پسیو 
محسوب می شــود. مورد دوم بحث تجهیزات 
امنیتی به عنوان موضوعی اکتیو است و مورد 
آخــر  ارتباطات ســازمان از جمله دوربین ها 
و لینک ها اســت که تجهیز آن ها هزینه های 

هنگفتی دربر دارد.

دبیر مرجع ملی کنوانسیون حقوق کودک، 
گفت: علیرغــم تصویب آئین نامه کودکان کار 
خیابان  در ســال ۸۴، اما دســتگاهای متولی 
اجرای آن می گویند در حال بازنگری این آیین 
نامه هســتند، حال آنکه در ماده شــش آیین 
نامه اجرایی قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
مصوب ســال ۹۹ نیز به تکالیف دســتگاه ها 
برای مواجهه با کودکان کار و خیابان اشــاره 
شــده و دیگر حتی نیازی به آیین نامه ســال 
۸۴ نیســت اما باز هم دســتگاه ها به وظایف 
خــود عمل نکرده و این مــورد بر زمین مانده 
اســت. به گزارش ایسنا، دکتر محمود عباسی 
در نهمین کنگره ملی آسیب شناســی خانواده 
و پنجمین جشــنواره ملی خانــواده پژوهی، 
با اشــاره به آســیب های موجود در قوانین و 
مقررات موجــود در حقوق کــودکان، اظهار 
کرد: بایــد به موضوع فقــدان ضمانت اجرای 
مناسب برای دستگاه هایی که به نحوی تکلیف 
و وظیفــه ای در اجرای قوانین و مقررات حوزه 
کــودکان دارند و ترک فعــل می کنند، توجه 

کنیــم. در حال حاضر قوانین و مقررات خوبی 
در حوزه حمایت اجتماعی و قضایی از اطفال و 
نوجوانان داریم اما در اجرا با مشــکلات عدیده 
ای مواجه ایم و دســتگاه ها بــه تکالیف خود 
عمل نمی کنند. این حقوقدان ادامه داد: بعضا 
هنگام تدوین لوایح در حوزه حمایت اجتماعی 
از اطفــال و نوجوانان، قــوه قضائیه به عنوان 
تهیه کننده این لوایح در نظر گرفته می شــود 
و اینگونه طبیعی خواهــد بود که قانون نیز با 
رویکــرد حقوقی و قضایی بــه موضوع خواهد 

پرداخت. 
این دانشیار دانشگاه شهید بهشتی، با اشاره 
به قانون حمایت از اطفــال و نوجوانان، ادامه 
داد: قانــون حمایت از اطفــال و نوجوانان که 
به زعم ما جامــع ترین قانون برای حمایت از 
اطفال و نوجوانان اســت نیز قانونی یک سویه 
اســت و آنچــه در آن مورد توجــه ویژه قرار 
گرفته، حمایت قضایی اســت که مرجعی باید 
محوریت آن را بر عهده داشته باشد و این آفت 
است چراکه باید دستگاه هایی که در این حوزه 

ها فعالیت دارند محور این جریان باشــند. در 
ماده شش آن وظایف و تکالیف برخی دستگاه 
ها روشــن و محور ماده هفت به بعد مباحث 
حقوقی اســت در حالی که باید ساختارهای 
مناســب برای حمایت اجتماعی از کودکان و 
نوجوانان تدبیر شــود.وی ادامه داد: وقتی ما 
یک ماده را به وظایف و اختیارات دســتگاه ها 
قرار می دهیم، آن دســتگاه ها تنها به ســراغ 
همــان ماده هــای قانونی می روند و مشــکل 
اساســی این است که تشــریح برخی از این 
مواد و چگونگی اجرای آن در مواد بعدی این 
قانون آمده و نوعا متولیان دســتگاه ها سراغ 
آن نمی روند و به جای اینکه دســتگاه محور 
قانــون گذاری کنیم، باید موضوع محور قانون 

گذاری کنیم. 
این حقوقدان، با اشــاره به ابلاغ سند ملی 
حقوق کودک و نوجوان مصوب شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی و با بیان اینکه اگرچه این سند 
نو آوری ها و ابتکاراتی دارد اما در برخی مسائل 
ما را به عقب باز می گرداند، تصریح کرد: قانون 
گــذار در ماده یک قانــون حمایت از اطفال و 
نوجوانان در ســال ۹۹، کودکی را به دو دوره 
طفولیت تا ۱۵ سالگی و از ۱۵ تا ۱۸ سالگی به 
دوره نوجوانی تعریف کرده اســت اما این سند 
ما را به عقب برگردانده و به نظر می آید پیش از 
ابلاغ این سند ملی باید در آن بازنگری می شد 
تا با قوانیــن و مقررات موجــود تطبیق داده 
می شد و این از مشکلات است. قانون حمایت 

از اطفال و نوجوانان به تایید شــورای نگهبان 
رســیده و ایرادی به آن مترتب نیست. معاون 
حقوق بشر و امور بین الملل وزیر دادگستری با 
اشاره به ماده ۱۳ ســند ملی حقوق کودک و 
نوجوان، ادامه داد: به نظر می رسد این ماده در 
پی آن اســت که ختم هماهنگی و همکاری با 
مجامع بین المللی را اعلام کند. ما جزء اولین 
ملحق شدگان به کنوانســیون حقوق کودک 
بودیم و این امر از افتخارات ما در مجامع بین 
المللی است. در ســاز و کارهایی که واضعین 
این سند در ماده ۱۳ درنظر گرفته اند، اینگونه 
القا شــده کــه دولت ســیزدهم می خواهد از 
کنوانسیون خارج شــود و این در حالی است 
که دولت برنامه ای برای خروج از کنوانسیون 
حقوق کودک ندارد و ما باید فعال تر از گذشته 
در این زمینه ها حضور داشــته باشیم چراکه 
تعامل ســازنده با مجامع بین الملی باید وجود 
داشــته باشد. از سوی دیگر ما با حق شرط به 
این کنوانسیون پیوســته ایم و در مواردی این 
امر به درستی روشــن نیست و قانون گذار ما 
را در ابهام گذاشــته و اینکه دقیقا چه مواردی 
در قوانین و مقررات ما جای می گیرد و در چه 
مواردی با قوانین و مقررات ما منافات دارد؟ از 

ابهامات است. 
عباســی در بخــش دیگر ســخنان خود، 
مباحث پیرامــون قصاص و اعــدام کودکان 
زیر ۱۸ ســال را از چالش هــای جدی قوانین 
کشور دانســت و تصریح کرد: آیا مجازیم این 

افراد را برای مثال پنج ســال و ۱۰ ســال در 
زندان نگه داریم که به ســن قصاص برســند 
و ســپس اعدام شــوند که ایــن خودش یک 
مجازات اســت؟. دبیر مرجع ملی کنوانسیون 
حقوق کودک، در بخش دیگر ســخنان خود 
به لزوم ابهــام زدایی از واژه »تنبیه« کودکان 
و نوجوانان در قوانین و مقررات نیز اشــاره و 
خاطر نشــان کرد: فرض خانواده ها این است 
که مراد از واژه تنبیه، همان کتک زدن عرفی 
اســت درحالی که فهم فقهــی از این موضوع 
باز می گــردد به آگاه کردن و مجازات در نظر 
نیســت و نهایت مجازات این اســت که برای 
مثال پدر چنــد روزی با فرزند خود قهر و در 
انــزوا او را قرار دهد امــا قانون  گذار از متونی 
اســتفاده کرده که نیازمند بازنگــری و ابهام 
زدایی اســت. عباســی در پایان سخنان خود 
با بیان اینکه نیازمنــد یک رویکرد تمام عیار 
اجتماعی به حقوق کودکان هســتیم، تاکید 
کرد: هنوز رشته ای تحت عنوان حقوق کودک 
در دانشکده های حقوق تعریف نکرده ایم و این 
در حالی است که از سالها قبل رشته بزهکاری 
اطفال و نوجوانان را ایجاد کرده ایم و این یعنی 
متاســفانه نگاهمان این است که باید رویکرد 
ســرکوبگرانه داشته باشــیم. کودکان همواره 
نیازمند حقــوق اجتماعی و قضایی اند و حتی 
بزهکار نیستند و اگر هستند، بزهکار بیکاری 
خانــواده و اعتیاد خانواده و مســائلی از این 

دست  هستند.


